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Komisji Sprawiedliwości i Praw Człowieka (nr 8)
9 stycznia 2020 r.
Komisja Sprawiedliwości i Praw Człowieka, obradująca pod przewodnictwem 
posła Marka Asta (PiS), przewodniczącego Komisji, zrealizowała następujący 
porządek obrad:

– rozpatrzenie poprawek zgłoszonych w czasie drugiego czytania do pro-
jektu ustawy o zmianie ustawy o Krajowej Szkole Sądownictwa i Prokura-
tury (druki nr 89 i 136).

W posiedzeniu udział wzięli: Marcin Romanowski podsekretarz stanu w Ministerstwie Sprawiedliwo-
ści, Małgorzata Manowska dyrektor Krajowej Szkoły Sądownictwa i Prokuratury, Wojciech Ulitko 
zastępca dyrektora Departamentu Legislacyjnego Prawa Karnego Ministerstwa Sprawiedliwości.

W posiedzeniu wzięli udział pracownicy Kancelarii Sejmu: Paulina Gabor, Daniel Kędzierski, Anna 
Majewska – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych; Adam Niewęgłowski – legislator 
z Biura Legislacyjnego.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Otwieram posiedzenie Komisji Sprawiedliwości i Praw Człowieka. Bardzo serdecznie 
witam wszystkich przybyłych na dzisiejsze posiedzenie. Witam reprezentującego Mini-
sterstwo Sprawiedliwości pana ministra Marcina Romanowskiego. Witam panią dyrek-
tor Krajowej Szkoły Sądownictwa i Prokuratury Małgorzatę Manowską. Witam też pana 
Wojciecha Ulitko zastępcę dyrektora Departamentu Legislacyjnego Prawa Karnego.
Porządek dzienny państwo macie przed sobą –  rozpatrzenie poprawki zgłoszonej 

w drugim czytaniu do ustawy o poselskim projekcie ustawy o zmianie ustawy o Krajowej 
Szkole Sądownictwa i Prokuratury.
Poproszę, jeżeli jest przedstawiciel klubu, który poprawkę zgłosił o przedstawienie 

poprawki. Jeżeli nie ma to… Jest? 
Czyli  jest poprawka. Ona polega na tym, by w art. 1 po pkt 2 dodać nowe punkty 

w brzmieniu „w art. 24 w ust. 1 uchyla się pkt 1a; w art. 37b w ust. 1 uchyla się pkt 1”. 
Poprawkę zgłosił Klub Parlamentarny PSL – Kukiz15.
Pan mecenas, proszę bardzo.

Legislator Adam Niewęgłowski:
Szanowna Komisjo, Biuro Legislacyjne chciałoby tylko ze swoje strony stwierdzić, nie 
wnikając w ogóle w treść merytoryczną poprawki, że zdaniem biura ta poprawka wykra-
cza poza zakres przedłożenia. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Dziękuję bardzo. Strona rządowa?

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Sprawiedliwości Marcin Romanowski:
Jeśli można, krótko byśmy się odnieśli merytorycznie.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Proszę bardzo.

Podsekretarz stanu w MS Marcin Romanowski:
Proszę, pani dyrektor.
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Dyrektor Krajowej Szkoły Sądownictwa i Prokuratury Małgorzata Manowska:
Wysoka Komisjo, ograniczenia wiekowe, jakie zostały wprowadzone w ustawie o krajo-
wej szkole, to jest 35 lat na aplikacji zwykłej i 40 lat na aplikacji uzupełniającej, podyk-
towane były tym, że aplikacje są finansowane w całości ze środków publicznych. Chodzi 
o to, żeby do służby sędziowskiej i prokuratorskiej trafiali ludzie, którzy w tej służbie 
przepracują 20–25 lat. Biorąc pod uwagę, że aplikacja trwa trzy lata, następnie asesura 
trwa trzy lata, to i tak nie można powiedzieć, że to ludzie w młodym wieku idą, bo oni 
są po 40.  jak przystępują do służby. Takie rozwiązanie  jest przyjęte w wielu krajach, 
między innymi we Francji, która ma najstarszą szkołę sędziów i prokuratorów, bo utwo-
rzoną w 1958 r. Tam są trzy progi wiekowe.
Już finalizując  chciałabym powiedzieć,  że osoby, które  znacznie przekraczają  ten 

próg wiekowy, jeżeli uda im się nawet dostać, to rzadko sobie dobrze radzą, bo program 
mamy bardzo napięty. Nawet od takich osób zdarzało nam się dostawać maile z preten-
sjami, że program jest przeładowany i że oni nie mają czasu na drzemkę poobiednią. Jest 
to tylko tytułem zobrazowania, więc bardzo bym prosiła o niewprowadzanie, niereko-
mendowanie tej poprawki. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Dziękuję bardzo. Czy jeszcze ktoś z państwa chciałby zabrać głos? Nie. 
Wobec tego głosujemy. Kto z państwa jest za przyjęciem zaproponowanej poprawki, 

proszę o podniesienie ręki? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał od głosu?

Sekretarz Komisji Daniel Kędzierski:
Czyli 11 posłów przeciw, 3 wstrzymało się od głosu, nikt nie był za.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
W tej sytuacji poprawka nie uzyskała poparcia.

Poseł Jacek Ozdoba (PiS):
Panie przewodniczący, mam pytanie, czy jest przedstawiciel PSL-u?

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Ale nie…

Poseł Jacek Ozdoba (PiS):
A jest to procedowane zgodnie z tym jego… 

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Można oczywiście, tak.

Poseł Jacek Ozdoba (PiS):
Pytam się tylko technicznie, uczę się.

Poseł Bartosz Kownacki (PiS):
Jak ktoś składa poprawkę, to powinien raczej przyjść.

Poseł Jacek Ozdoba (PiS):
Słuszna uwaga radnego, znaczy pana posła.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Przedstawiłem tę poprawkę, do tej pory taki tryb procedowania był praktykowany.

Poseł Jacek Ozdoba (PiS):
Brak szacunku wobec członków Komisji.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Klub Parlamentarny Polskie Stronnictwo Ludowe liczy niewielu posłów. Posłowie mają 
po prostu też inne komisje, może to jest ta przyczyna.
Pozostaje wyznaczenie posła sprawozdawcy. Do tej pory pan Krzysztof Lipiec był 

sprawozdawcą, rozumiem, że pan poseł się godzi. Tak?

Poseł Krzysztof Lipiec (PiS):
Tak.
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Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
Jak nie usłyszę zastrzeżeń uznam, że poseł sprawozdawca został wybrany.
Proszę państwa, jeszcze taki komunikat, że chcielibyśmy zrealizować wniosek posłów 

dotyczący zwołania posiedzenia Komisji w sprawie więziennictwa. Komisja odbyłaby 
się w środę o godzinie 17, panie Danielu? O godzinie 17. Tak abyśmy po prostu póź-
niej od rana, o 10 w dniu następnym mogli zająć się budżetem, czyli piętnastego byłoby 
to posiedzenie o 17, a później szesnastego o godzinie 10 w sprawie budżetu. W sprawie 
planu pracy przed więziennictwem byśmy zwołali posiedzenie w sprawie planu pracy 
Komisji.
Pani  poseł,  zwracam  się  do pani  poseł  Żukowskiej, mam  sygnał,  że jest wniosek 

z klubu Lewica o uzupełnienie składu prezydium, tak? Czy jeszcze nic pani o tym nie 
wiadomo?

Poseł Anna Maria Żukowska (Lewica):
Nie wiem.

Przewodniczący poseł Marek Ast (PiS):
To nie, w takim razie czekamy, jeżeli będzie ten wniosek będziemy uzupełniać.
Dziękuję bardzo serdecznie państwu. Na tym zamykam posiedzenie Komisji.


